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برنامج الشراكة من أجل التنمية 

برنامج الشراكة من أجل التنمية، هو برنامج شبابي قائم منذ حوالي 10 سنوات، يؤمن بضرورة التغيير 

المجتمعي، وبدور الشباب الفاعل في تحريك عجلة التغيير وذلك استجابة للأهداف الوطنية العامة والقيم 

التقدمية والمجتمعية الفلسطينية. 

للتعلم والتطور والتفاعل الاجتماعي مع مختلف  للشباب  آفاق  البرنامج على خلق مساحات وفتح  يعمل 

الفئات الاجتماعية الأخرى داخل المجتمع الفلسطيني،  حيث يسعى إلى تقوية دور الشباب وتعزيز قيادتهم 

لعملية التغيير في كافة المجالات. يقوم على هذا البرنامج 3 مؤسسات أهلية، مركز العمل التنموي معا، مركز 

الشبابية  والمجموعات  المراكز  من  كبير  عدد  مع  بالشراكة  الشعبي،  الفن  والإنماء ومركز  للبحوث  بيسان 

والطلابية في الضفة الغربية وقطاع غزة. 
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شركاء برنامج الشراكة من أجل التنمية:

-   الشباب والمؤسسات القاعدية

-   طلبة الجامعات

-   اللجان الشعبية

-   النقابات

-   صنــاع القرار في الهيئات المنتخبة
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يعتمد هذا البرنامج على 4 محاور أساسية، يتم تصميم محتواها بناءً على رؤية واحتياجات المراكز 
والشباب ومن خلال مشاركتهم في مختلف المراحل: 

التعبئة والضغط والمناصرة: 

يندرج تحت هذا المحور تمكين المشاركين في الضغط والمناصرة وكيفية تنظيم حملات محلية ووطنية يخطط لها 

وينفذها الشباب بما يخدم الأهداف الوطنية والمجتمعية العامة إضافة إلى تسليط الضوء على القضايا الاجتماعية 

والاقتصادية التي تواجه مجتمعنا وخاصة قضايا الشباب وتحفيز دورهم كعناصر فاعلة للتغيير داخل مجتمعاتهم 

وزيادة وعيهم ومعرفتهم حول حقوقهم الاجتماعية والاقتصادية والسياسية. ومن الحملات التي تم العمل عليها 

خلال السنوات الثلاث الماضية هي حملة قاطع احتلالك، وحملة حماية المستهلك الفلسطيني، وحملة حماية  الأماكن 

الأثرية، حملة الهوية الوطنية، وحملة زيتوننا صمودنا، وحملت »طولت« لإنهاء الانقسام.   

بناء القدرات: 

تهدف الى تطوير وزيادة قدرات المؤسسات القاعدية والشباب اداريا وثقافيا وفنيا من خلال التدريبات وورشات 

العمل والمتابعة الميدانية، في المجالات التي تلامس احتياجات المؤسسات والشباب والشابات فيها )مثل: الدور التنموي 

للمنظمات القاعدية، استدامتها وبنيتها، التخطيط الإستراتيجي، الدراما، مهارات إدارية ومحاسبية، اعداد الأوراق 

البحثية، صناعة الافلام القصيرة،  الإعلام وغيرها(. 

التشبيك: 

يعتبر التشبيك  أحد الركائز الأساسية التي تعزز محاور البرنامج عن طريق الموارد البشرية والكفاءة وروح الفريق 

المحلي  المجتمع  الشريكة ومؤسسات  المراكز  والتشبيك بين  التعاون والشراكة  تعزيز  يقوم على  الشباب بحيث  بين 

وذلك من خلال  النشاطات،  في  المرأة  وتفعيل مشاركة  أعمال تطوعية،  وتنفيذ  الخبرات  وتبادل  العلاقات  لتطوير 

تنفيذ نشاطات ومعسكرات شبابية، إحياء أيام وطنية، مساندة المناطق التي تتعرض لهجمات المستوطنين وتعزيز 

صمودهم، بهدف تأسيس نموذج تشبيكي ما بين المنظمات والفعاليات المجتمعية القاعدية. 
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العمل النقابي: 

رفع وعي الشباب في الحقوق الاجتماعية والاقتصادية من 

خلال: حلقات نقاش، عروض افلام، سكتشات مسرحية، 

الوطنية  الحملات  في  الفاعلة  والمشاركة  تبادلية  زيارات 

المطالبة بالحقوق كالضمان الاجتماعي، وقانون التنظيم 

النقابي، والحد الادني للأجور. 

أه��م القضاي��ا التي تطرق اليه��ا برنامج الش��راكة من خلال 
محاوره الأربعة:

قضاي�ا وطنية تشـمل التضامن مـع الأسرى، فعاليات المقاطعة،   -

يـوم الارض، النكبة، انتهاكات حقوق الانسـان مـن قبل الاحتلال 

الاسرائيـلي والعمل على تعزيز صمود الناس في المناطق البعيدة عن 

مراكز المـدن والتي تتعرض لاعتداءات مسـتمرة من قبل الاحتلال 

بالاخص مناطق »ج«.

قضاي�ا اقتصادية تشـمل الضمـان الاجتماعي، حقـوق العمال،   -

البطالـة، التنظيـم النقابـي، الارشـاد المهنـي للطلبـة والاقتصاد 

الاجتماعي والتعاونيات.

قضاي�ا اجتماعي�ة تشـمل التعليـم، الثقافـة والفنـون، العمل   -

التطوعي، وحماية الموروث الثقافي والتحرش الجنسي.

قضاي�ا بيئية تشـمل حمايـة الأراضي الزراعية من الكسـارات في   - 

منطقة طولكرم، وظاهرة حرق النفايات في منطقة دورا في الخليل، 

قضية تدوير المخلفات واستخدامها في الأنشطة وحدائق الأطفال. 

المش�اركة الش�بابية تتضمن تشـكيل المجالس الشـبابية في عدة   -

مناطـق مثل العبيدية، دورا، جباليا وجنين.  بالاضافة الى تشـبيب 

)زيادة مشـاركة الشـباب والفتيات( في عضويـة الهيئات الادارية 

للمراكز والنوادي. وكذلك الحوار والمسائلة للهيئات المحلية وتفعيل 

مشـاركة الشباب في الترشـح لانتخابات الهيئات المحلية. بالاضافة 

للمشاركة في الخطة الاستراتيجية لقطاع الشباب مع المجلس الاعلى 

للشباب والرياضة.
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انجازات البرنامج:
تمكن برنامج الشراكة من العمل في المناطق البعيدة عن مواقع صنع القرار والتي اصطلح عليها بالمهمشة من 

اجل صنع التغيير وايجاد الامل، فهذه المناطق هي التي ساهمت في بناء وتعزيز الهوية الوطنية للبرنامج ورفض 

ومقاومة  الظلم. 

فعملنا على دعم صمود الناس في المناطق التي تتعرض بشكل يومي لمضايقات الاحتلال من خلال مقاطعة الاحتلال، 

فعالياتنا ومراكزنا وحملات  ثابتة على كل  المقاطعة بصمة  لدينا، واصبحت  المقاطعة كنهج عمل  ثقافة  وترسيخ 

البرنامج المختلفة مثل حملة زيتوننا صمودنا وحملات التضامن مع الاسرى.

سعى البرنامج الى تعزيز ثقافة العونة والعمل التطوعي التي تعد جزء من ثقافة المجتمع الفلسطيني من خلال 

المبادرات المجتمعية التي وفرت مساحة للشباب للتعبير عن انفسهم وللتفاعل مع المؤسسات القاعدية، وفتح المجال 

للشباب ليكونوا شركاء حقيقيين في عملية التغيير سوء على الصعيد الاجتماعي او السياسي. اضافة الى التأكيد والعمل 

الاجتماعي  الاقتصاد  ثقافة  ترسيخ   التعاوني،  العمل  للأرض،  كالعودة  مهمة  وقضايا  مفاهيم  حول  الشباب  مع 

والعمل الجماعي بعيدا عن الفردية.  
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ساهم البرنامج في ايجاد جيل من الشباب وطور مهاراتهم ومعرفتهم ووعيهم وعلاقاتهم فاصبحوا قادة ومسؤولين في 

مراكزهم ونواديهم ومجالسهم القروية وأحزابهم واصبحوا عناوين هامة داخل مجتمعاتهم المحلية للتغير المجتمعي 

والعمل الوطني. كما ساهم البرنامج في زيادة تفاعل وانخراط الشباب في القضايا الوطنية العامة، فاصبحوا جزء 

للاجور  الادنى  الحد  الاجتماعي،  كالضمان  والاقتصادية  الاجتماعية  لحقوقه  المناضل  المجتمعي  الحراك  من  فاعل 

وغيره من القضايا. 

المحلي  المستويين  على  وزيادة مشاركتهن  الفلسطينيات  الفتيات  دور  تفعيل  في  البرنامج  ذلك ساهم  الى  بالإضافة 

والوطني من خلال الفرص المختلفة التي عمل البرنامج على توفيرها انطلاقا من قيم البرنامج القائمة على المساواة 

بين الجنسين واهمية تعزيز دور ومشاركة المرأة في مختلف مناحي الحياة العامة.

انطلاقا من الايمان بأن فلسطين هي بوصلة الشباب وعملهم فقد اثبتت فعاليات البرنامج فشل الاحتلال في تفرقة 

الشعب الفلسطيني وخلق هويات فرعية بسبب التشتت الجغرافي الذي أوجده، فعمل البرنامج من خلال المبادرات 

والحملات بين صفوف الشباب الفلسطيني في مختلف اماكن تواجدهم في فلسطين التاريخية والشتات على توحيد 

الهوية الفلسطينية، مثل حملة النكبة 68 وحملة اسبوع العلم .
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حملة صفية تسكتيش/جنين

بدأت فكرة حملة »صفية تسكتيش« لمواجهة 

حالات التحرش التي تتعرض لها النساء في 

خلال  من  الحملة  اطلاق  فتم  جنين  مدينة 

والابداع  للريادة  الفلسطينية  المرأة  جمعية 

اجل  من  الشراكة  برنامج  ضمن  »بيكو« 

التنمية.

جـاءت الحملة لتحـدي المنظومـة الذكورية 

عـلى  اشرف  حيـث  السـائدة،  الاجتماعيـة 

الحملة مجموعـة من الفتيـات قامواباجراء 

لهـذه  والتنفيـذ  والتخطيـط  الاسـتبيانات 

الحملة، كرسـالة منهن لرفض هذه الجريمة 

والعمل عـلى تعديـل القوانين والسياسـات 

جريمـة  عـلى  بالعقـاب  المتعلقـة  العامـة 

التحـرش. ونجحـت الحملـة في الوصول الى 

وزارة العدل التي رحبت في فكرة الفتيات في 

الحملة بانشاء وحدة شكاوي لمتابعة الفتيات 

العاملات اللواتي يتعرضن للتحرش.

  

حملة النكبة # 68/ طولكرم
من  مجموعة  مع  وبالشراكة  العودة  مركز  من  بمبادرة  الحملة  هذه  جاءت 

المؤسسات والمجموعات الشبابية في فلسطين والشتات بمناسبة ذكرى ال 68 

الضوء  وتسليط  الفلسطيني  الشعب  ووحدة  العودة  على حق  لتأكيد  للنكبة، 

على الاوضاع الصعبة التي يعيشها سكان المخيمات الفلسطينية جراء سياسة 

التقليصات لخدمات وبرامج » الاونروا «.

بالاضافة  وغزة(  الضفة،  )الجليل،  فلسطين  في  مشتركة  فعاليات  تنظيم  تم 

مخيمات اللاجئين في لبنان ضمن اسبوع ذكرى النكبة للتأكيد على حق العودة 

بشرية،  سلسلة  احتجاجية،  بوقفات  الفعاليات  وتمثلت  النكبة،  والتذكيرفي 

رسائل  كتابة  ونقاشات،  حوارات  السن،  كبار  مع  لقاءات  فنية،  معارض 

ترسيخاً  الفلسطيني،  الشباب  من  المئات  بمشاركة  فنية  وامسيات  مشتركة 

من  المئات  بمشاركة  توجده  اماكن  مختلف  في  الفلسطيني  الشعب  لوحدة 

الفلسطينين/ات.
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حملة صندوق الطالب الجامعية- صفا
في ظل تردي الوضع الاقتصادي للشعب الفلسطيني بشكل عام، وعدم قدرة الكثير من الطلبة دفع مستحقاتهم 

ورسومهم الجامعية، بادر مركز حنظلة الثقافي-صفا بحملة تطوعية سنوية لجمع تبرعات ذاتية لدعم الطلبة 

الجامعيين من خلال وضع صناديق في المحال التجارية والامكان العامة وامام المساجد، اضافة لتنظيم فعاليات 

ثقافية كمهرجان صفا وامسيات فنية يرصد ريعها لصالح صندوق الطالب، كما وتم جمع زيت الزيتون من 

جميع بيوت القرية، وبيع كمية الزيت ووضع رصيدها في صندوق الطالب. وتمكن المركز في العام 2016  من 

مساعدة 11 طالب من القرية بتوفيرمنح دراسية.    

حديقة لأطفال متلازمة داون والتوحد - سلفيت
جاءت هذه المبادرة من نادي قريوت الرياضي وجمعية خطوة المجتمعية وبالتعاون مع مجموعة سلفيت الخير 

الشبابية في إطار تفعيل دور الشباب على المستوى الوطني، وتنظيم مبادرات تطوعية تلامس إحتياج الفئات 

المستهدفة.  

شملت المبادرةبناء حديقة ألعاب لأطفال متلازمة داون والتوحد التابعة لجميعة »هذا حقي« في سلفيت، وتم 

تجهيز الساحة الخارجية و تنظيفها وتأهيل الأرضية والسور الخارجي ليصبح مكان ملائم للأطفال ووضع 

العاب مختلفة ترسيخاً لقيمة العمل التعاوني واهمية الشراكة في العمل.

خربة صرة 
خربة صرة تقع بجوار قرية قريوت جنوب نابلس تحيط بها المستوطنات من 
عدة جهات، تفتقر الخربة للعديد من المقومات الاساسية للصمود والبقاء مثل 

المياه والكهرباء وغيره  وتعاني من تهميش الجهات الرسمية والاهلية. 

بمبادرة منالشباب وضمن برنامج الشراكة تم تنفيذ سلسلة من الاعمال التطوعية  
من بينها بناء حديقة صغيرة للاطفال وتنظيم ايام مفتوحة للاطفال،  وتصميم 
مقاعد خشبية واحواض زراعية من خلال اعادة تدوير الخشب، وزراعة اشتال 
الفعاليات وتسليط الضوء  البيتي في الخربة، وبعد هذه  الزعتر لدعم الاقتصاد 
المؤسسات،ووضع  احدى  قبل  من  للخربة  مياه  شبكة  توصيل  تم  الخربة  على 

المنطقة على اجندات المؤسسات. 
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المجلس الشبابي- دورا
في  تم تشكيل مجلس شبابي  ملتقى سواعد  بمبادرة من 

دورا ليعمل كجسم جامع للشباب في مدينة دورا والقرى 

ونجح  الشباب  بين  والتشبيك  التنسيق  وتسهيل  المحيطة 

المجلس في تنفيذ سلسلة من النشاطات والفعاليات الفنية 

والثقافية والاجتماعية والتنموية بالتنسيق مع بلدية دورا 

وغيرها من المؤسسات.

فعاليات وأنشطة المجلس الشبابي:

قبل - 1 من  المتطوعين  لحشد  دورية  دورات  تنظيم 

وإدارة  والمناصرة  الضغط  حول  المجلس  أعضاء 

قادرين  ليكونوا  الشباب  جهود  لحشد  الحملات 

الشباب  بواقع  والنهوض  دورا  منطقة  خدمة  على 

نحو الأفضل، وإشراك المؤسسات الأهلية العاملة في 

المنطقة بهذه الدورات وتوحيد الجهود معهم.

مساندة المجالس البلدية والمجالس في عملها وإحياء - 2

روح التطوع في المناطق الريفية والذي كان يستند 

إلى نظام العونة.

عقد كل ما هو جديد من الدورات والبرامج الشبابية - 3

لرفع الكفاءة والمعرفة لدى الشباب وتنفيذ زيارات 

الاخرى  المؤسسات  مع  وتبادلية  مشتركة  وانشطة 

لبث روح التعاون في نفوس الشباب.

ومؤتمر - 4 الشهر  في  مرتين  دورية  لقاءات  عقد 

المنفذة  الخطوات  بحث  بهدف  سنة  كل  مرة  عام 

ووضع التوجيهات والتوصيات للاستمرار في تطور 

المجلس.

مركز الارشاد الوظيفي- غزة
قــام  غــزة،  قطـاع  في  البطالة  نسبة  لارتفــاع  نتيجة 

مشروع  مع  وبالتعـاون  الشراكة  برنـامج  في  المتطوعون/ات 

وظيفي  ارشـاد  مركز  بإنشـاء  العنف«  ضد  ونساء  »شباب 

خدمات  لتقديم  التطبيقية  للعلوم  الجامعية  الكليـة  داخـل 

بين  ربطهـم  في  والمساهمة  الطلبـة  قدرات  وبنـاء  ارشاديـة، 

واقـع سوق العمـل ومخرجات التعليم العـالي. وطـور المركز 

الخريجين/ات  حـول  بيانات  قاعـدة  يحوي  الكتروني  نظـام 

اصحـاب  مع  لربطهم  ومؤهلاتهم  قدراتهـم  عن  ومعلومات 

العمـل والمركـز.
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شاهد على العدوان- غزة
انضم مركز شباب فلسطين الى برنامج الشراكة من اجل التنمية في العام 2014 وانطلق بمبادرة حكاية حرب التي 

هدفت الى اعداد كتاب »شاهد على العدوان« يضم قصص موثقة حول الاعتداءات الاسرائيلية لغزة 2014  وتسليط 

الضوء على المشاعر الانسانية التي عانى منها ابناء فلسطين خلال العدوان. ونجحت المبادرة في جذب اهتمام وتفاعل 

العديد من القطاعات المحلية.

المركز التراثي- غزة
للدبكة  البرنامج بحيث عمل على تشكيل مركز تراثي يضم فرق فنية  الثقافي احد اهم شركاء  المغازي  يعد مركز 

والمسرح قدمت العديد من العروض الثقافية والتراثية في المدارس والجامعات بهدف رفع وعي المجتمع المحلي حول 

اهمية الحفاظ على الموروث الثقافي الذي يحاول الاحتلال الاسرائيلي طمسه وسرقته.



المراكز الشريكة 2014 – 2016

مركز حنضلة الثقافي- صفا/ رام الله نادي عين عريك الرياضي- عين عريك/ رام الله 

المنتدى التنويري الثقافي الفلسطيني- نابلسمركز الهدف الثقافي- بلعين / رام الله

مركز تنمية موارد المجتمع- نابلسنادي قريوت الرياضي- قريوت/نابلس

مركز العودة لرعاية الطفولة و الشباب- طولكرممؤسسة دار قنديل- طولكرم

جمعية  خطوة للتنمية المجتمعية- عرابة/جنينجمعية نزيه خليل الخيرية- الزبابدة/جنين

جمعية المرأة الفلسطينية للريادة والابداع- جنيننادي حلحلول الرياضي- حلحول/الخليل

ملتقى سواعد الشبابي- دورا / الخليلنادي كفر اللبد الرياضي- كفر اللبد /طولكرم

جمعية الخريجات الفلسطينيات-غزةملتقى الطلبة- بيت لحم

جمعية يبوس الخيرية –رفح / قطاع غزةمركز المغازي الثقافي- المنطقى الوسطى/ مخيم المغازي

مركز شباب فلسطين التطوعي- غزةجمعية الامل و الحياه- جباليا/غزة

جمعيةدارالشباب للثقافة والفنون/ غزة منتدى تواصل- المنطقة الوسطى / غزة 
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الأنشطة المنفذة في البرنامج خلال الثلاث سنوات 2014 - 2016



15,681 18,171

1494

2068
762

732

54%46%46%46%

المشاركون في أنشطة البرنامج خلال الفترة 2014 - 2016
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غزة
GAZA

Hebron
Jericho

Qalqilya

Tulkarm
Jenin

Salfit

Jerusalem

الخليل

المناطق التي استهدفها برنامج الشراكة خلال 
السنوات الثلاثة الاخيرة 2014 - 2016

Areas Targeted by the Partnership Project during
the last three years 2014 - 2016

بيت لحم
القدس

سلفيت

قلقيلية

جنيــن

طوباس

أريحــا

طولكرمطولكرم

Bethlehem

Tubas

رام االله ( راس كركر- عين عريك- بلعين- صفا-كفر نعمة)

نابلس ( بيت فوريك- قريوت- بورين- قصرة- دوما- خربة صرة-سالم-جالود)

طوباس ( الفارعة )

الخليل ( يطا- سوسيا- دورا- ام الخير- حلحول )

بيت لحم ( وادي فوكين-العبيدية- بتير )

جنين (عرابة-الزبابدة- فقوعة- سيلة الظهر- الجلمة)

طولكرم ( كفر اللبد- شوفة-كور- ارتاح )

سلفيت ( فرخة- دير استيا )

قلقيلية ( حبلة- عزبة الطبيب )

اريحا ( مخيم عقبة جبر-مرج نعجة الاغوار- العوجا/)

القدس (العيزرية- ابو ديس- الخان الاحمر)

غزة ( رفح-المغازي- شمال غزة- الشجاعية- خانيونس-  غزة المنطقى الوسطى)

Ramallah
رام االله

Nablus
نابلس

Ramallah (Ras karkar- Ein ‘Arik- Bil’in- Sa�a- Kofr Ni’ma)

Nablus ( Beit Forik- Qaryout- Borin- Qusra- Duma- Sarra-Salim- Jaloud)

Tubas (Al-Far’a)

Hebron (Yatta- Sousia- Oum al-Kheir- Dura- Halhoul)

Beithlehm (Wadi Fukin-Obadiah- Battir)

Jenin ( Arraba- Zababdeh- Faqo’a- Silat AlDaher - Jalama)

Tulkarem ( Kofr Allabad- Shofa- Kur- Irtah)

Sal�t ( Farkha- Deir Istiya)

Qalqylia ( Hableh- Izbet AlTabib)

Jericho ( Aqbet Jaber Camp- Marj Na’ja- Jordan Valley- AlAuja)

Jerusalem ( AlEizariya- Abu Dis- Khan AlAhmar)

Gaza ( Rafah- Maghazi- North Gaza- Shoja’iya- Khan Younis- Central Gaza)
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Capacity Building and Trainings

Seminars and Workshops

Cultural activities 
and festivals

Voluntary Work

Networking Activities

Campaigns & Activities
 to support Steadfastness

Community Initiatives

Campaigns for Social Change

Union related Activities
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Partner Centers during the Period 2014-2016

Ein Arik Sports Club- Ein Arik/RamallahHanthala Cultural Center- Saffa/Ramallah

Al-Hadaf Cultural Center-Bil’in/RamallahTanweer Palestinian Cultural Center-Nablus

Qaryout Sports Center- Qaryout/NablusMultipurpose Community Resource Center-Nablus

Dar Qandeel Organization-TulkaremAl-Awda Center for Childhood and Youth- Tulkarem

Nazih Khalil Charity Association-Zababda/JeninKhotwa Association for Community Development-
Arraba/Jenin

Halhoul Sports Club-Halhoul/ HebronPalestinian Entrepreneurship and Creativity Women’s 
Organization- PECWO-Jenin

Kofr al-labad Sports Center- Kofr Allabad /TulkaremSawa’id Youth Forum-Dura/Hebron

Students Forum-BethlehemPalestinian Graduates Association-Gaza

Al-Maghazi Cultural Center-Maghazi CampYabous Charity Association-Rafah/Gaza Strip

Life and Hope Association- Jabalia/GazaPalestine Youth Voluntary Center-Gaza

Tawasol Forum- GazaDar Al-shabab for Culture and Arts Association- Gaza
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Witness to aggression- PYC - Gaza
The Palestinian Youth Center (PYC) joined the FADOC program in 2014 with an initiative called 
“Witness to aggression”. The initiative launched the first written book that collected field 
stories that document the Israeli attacks on Gaza in 2014. 

During the last two years, MA’AN worked jointly with PYC to build its capacity through trainings, 
learning by doing and coaching. At the end of the project, PYC had a well-structured logistics, 
financial and administrative system and established a network that contains more than 40 local 
CBOs across the Gaza Strip.  PYC also signed cooperation agreements with many municipalities 
and with the Ministry of Youth. 

Most of the initiatives that were implemented through PYC focused on voluntary work and 
it succeeded in establishing an electronic platform that aims to enhance the coordination 
between voluntary work and other supporting institutions. A code of conduct for voluntary 
work was developed and endorsed by most of the stakeholders which led to PYC becoming a 
leading public figure in the area of voluntary work.

Heritage Center - Gaza
Al Maghazi Cultural Center is one of the main 
partners of FADOC program that focuses on 
culture and national heritage.

In 2015, the center launched an initiative to raise 
the local community’s awareness of Palestinian 
national heritage. A number of shows were 
presented at schools, universities and parks. 

In 2016, a small heritage center was established 
inside Al Maghazi Center and included the 
formation of dabkeh and theater groups. 

A number of shows were presented and many cooperation agreements were signed between 
the center and other institutions to further develop such activities in addition to the 
participation in different national events. 

 

12



The Youth Council - Durra

The Youth Council in Dura was formed 
through the Partnership program to ensure 
development and prosperity for the region. 
The main aim is to unify youth efforts and 
to implement community initiatives in 
cooperation with village councils.

Activities of the Youth Council:

1- Organizing periodic trainings that 
include youth and civil organizations, 
on lobbying, advocacy and campaigns 
in order to mobilize the youth towards 
defending their rights. 

2- Supporting the municipal councils in 
their work and reviving the spirit of 
voluntarism in rural areas.

3- I m p l e m e nti n g  wo r ks h o ps  to 
strengthen the competences and 
knowledge of youth and conducting 
joint visits and activities with other 
institutions to instill the spirit of 
cooperation among the youth.

4- Organizing periodic meetings and 
conferences to discuss guidelines 
and recommendations on how the 
council can be developed 

Career Counseling Center - Gaza
Unemployment is one of the major problems in Gaza 
Strip as more than 46% of youth are unemployed. 
Therefore FADOC youth in cooperation with youth 
groups from the “Women and Youth against Violence” 
worked to find a solution.

They undertook an in depth analysis of the reasons 
for unemployment and came up with the idea of 
establishing a “Career Counseling Center”.The model 
was built in partnership with the University College of 
Applied Sciences (UCAS) to ensure sustainability and 
enhance ownership. The center worked at collecting and 
organizing the information of graduates from the UCAS 
College to identify any gaps in knowledge and skills and 
to identify job opportunities in the labor market. 

An online system was developed to build a detailed 
profile for each graduate and refer themwith capacity 
building providers (NGO’s, unions…etc.) to upgrade 
their skills and knowledge. The center also organized 
a number of related activities such as raising the 
awareness of youth on Palestinian labor law.
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University Student Fund Campaign - Saffa
Due to the difficult economic situation of the Palestinian community in general, and the inability 
of many students to cover their university fees, the Hanthala Cultural Center in Saffa initiated 
an annual voluntary campaign to collect donations to help the university students. They placed 
donation boxes in shops, public places and in front of mosques. They also organized cultural 
events such as the Annual Saffa Festival to collect contributions from the community. They also 
gathered olive oil bottles from the village families and sold them to support the students. In 
2016, eleven students from the village received scholarships from this fund.

Down Syndrome and Autism Children Park –Salfit
This initiative was started by Qaryuot Sports Club and Khotwa Association in cooperation with “Salfit Al 
Khair“ Youth Group to activate the role of youth at the national level and organize voluntary initiatives 
that meet the needs of the target groups. 

The initiative included the construction of a playground for children with Down Syndrome and 
Autism in cooperation with “Hatha Haqqi” Association in Salfit. The external playground and wall 
were cleaned and renovated to become suitable and saferfor children and a number of playground 
equipmentwere set up in the park.

This initiative was supported by the local community as it provided a safe and stimulating environment 
for the children. In addition that the park is located in an area that is threatened of confiscation by the 
Israeli occupation and thus the initiative revived the area and increased the presence of people in it. 

 Khirbet Surra- Nablus 
Khirbat Sarra is located next to the village of Qaryut south of Nablus, 
surrounded by settlements and has no water, electricity or other 
amenities in addition to being marginalized by the official authorities.

The FADOC youth initiated through their personal efforts and voluntary 
donations several activities in khirbetSarra including the construction of 
a small park for children, preparation of children open days, the design of 
wooden benches and seats from reclaimed wood, in addition to drawing 
traditional paintings and planting thyme for women’s economic support.

 The media coverage and the activities shed light on the area resulting 
in the establishment of a water network for Khirbet Sarra by one of the 
funding organizations.

10



Safiya Don’t Shut Up - Jenin
The “Safiya don’t shut up” campaign 
focused on the issue of harassment in 
the city of Jenin. It was launched by 
the Palestinian Women’s Association 
for Entrepreneurship and Creativity-
PEKWO through the Partnership 
Program.

With the absence of legal protection 
for women, the prevailing customs and 
traditions, the fear of bad reputation 
and the pressure imposed by society, 
the campaign was difficult to execute 
especially in a conservative culture, 
but the team was able to overcome 
the challenges in addition to working 
in cooperation with Gaza.

Questionnaires were filled out by 
young women in order to analyze the 
phenomenon of harassment. Posters 
and banners were distributed in the 
town of Jenin to raise awareness of 
the campaign. The campaign was also 
promoted in newspapers, on the radio 
and TV and other media and ahashtag 
#safyadon’tshutup was launched on 
social media. 

PEKWO arranged a meeting with 
the Minister of Justice to discuss the 
importance of amending the law 
against harassment.

Al-Nakba Campaign # 68 - Tulkarem
The campaign was initiated by “Al-Awda” Center through the 
Partnership Program on the 68th anniversary of the Nakba, in 
order to revive the displacement of the Palestinian people, who 
now live in crowded camps and suffer from difficult economic 
conditions. The campaign presented an embodiment of the 
unity of the Palestinian people.

Joint events were organized in Gaza, the West Bank and the 
refugee camps in Lebanon during the Nakba events week to 
assert the right of return for Palestinian refugees. These events 
included protests, human chains, art exhibitions, meetings with 
the elderly, debates and discussions, writing joint letters and 
organizing artistic evenings with the participation of hundreds 
of Palestinian youth.

The campaign had great success, the media was used in a 
creative way to raise the voice of youth through film making, 
theatre plays, launching a hash tag on social media and 
publishing photos of abandoned villages. The campaign was 
covered by more than 20 media outlets and Skype interviews 
were held with youth from 1948, Gaza, Lebanon and the West 
Bank at the same time to assert the unity and identity of the 
Palestinian people. 
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through the Partnership Program. They have become leaders in their centers, clubs, 
village councils and parties and have become important leaders within their communities, 
advocating for community change and national action.

In addition, the Program has increased the interaction and involvement of youth in the 
general national issues; they have become an active part of the social movement that fights 
for its social and economic rights such as the social security and minimum wage issues.

Furthermore, the active role of Palestinian women and their participation in the Program at 
the local and national levels through different opportunities was effective. The Partnership 
Program believes in the importance of gender equality and the importance of enhancing 
women’s’ role and participation in various aspects of public life.

The Program believes that Palestine is the compass for youth work. The events proved the 
failure of the Israeli occupation to fragment the Palestinian people and create a sub-identity 
for each of them as a result of geographical distance. Campaigns and initiatives among 
Palestinian youth in Gaza, the West Bank, and the diaspora have succeeded in unifying the 
Palestinian identity, such as the Nakba 68 campaign and the National Flag Week Campaign. 

8



Achievements

The partnership Program was able to work in marginalized areas that have no access 
to decision makers to make a change and create hope among the people. These areas 
contributed to building and strengthening the national identity of the program and 
rejecting injustice.

We have worked to support the steadfastness of the people in the areas that are subjected 
to  daily harassment and violations by the occupation by establishing boycott as one of 
the main areas of work within FADOC. Boycott has guided all of our activities, centers and 
campaigns such as the solidarity campaigns with the prisoners. 

The Program sought to promote the culture of volunteering, which is a part of the 
Palestinian culture. The Community initiatives have provided a space for youth to express 
themselves and interact with CBOs to become true partners in the process of social and 
political change. In addition to emphasizing and educating the youth on important issues 
such as the return to land, voluntary work, team spirit and instilling the culture of social 
economy.

A generation of youth has developed their skills, knowledge, awareness and relationships 
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Union Work

This component aims to raise the aware-
ness of youth on social and economic rights 
through discussions, film making, visits, 
theatre sketches and the active participa-
tion in national rights campaigns such as 
the social security campaign, the minimum 
wages campaigns and the trade union orga-
nization law. 

The activities of the Program focus on some of the 
main issues facing Palestinian society specially youth 
and woman, raising awareness among Palestinian 
individuals of the following issues:

- National issues including solidarity with the 
Palestinian prisoners, Boycott Events, land day, 
Nakba, Human rights violations by the Israeli oc-
cupation, strengthening the steadfastness of resi-
dents in marginalized areas that are subjected to 
continuous attacks by the occupation especially in 
area “C”.

- Economic Issues such as the social security law, 
labor law, unemployment, career counseling, 
Trade union organizations and social economy

- Social issues: such as education, culture, art, vol-
untary work, protecting the cultural heritage and 
harassment against women. 

- Environmental issues: protecting the agricul-
tural lands from the quarries in Tulkarem, the 
phenomenon of incineration in Dora-Hebron and 
waste recycling 

- Youth Participation includes forming youth 
councils in Dora, Obedyia, Jabalia and Jenin, in-
creasing the participation of youth in the mem-
bership of the clubs’ administrative bodies, en-
couraging the participation of youth in the local 
elections and the participation of youth in the 
strategic planning for the youth sector with the 
Higher Council for Youth and Sports. 

6



Program Components
Advocacy

The advocacy component of the program aims to strengthen program participant’s capacity 
to organize lobbying and advocacy activities, such as local and national campaigns that serve 
the national and social goals. It also aims at highlighting the social and economic issues facing 
our society, especially the youth, and developing their role as actors of change within their 
societies, in addition to increasing their awareness and knowledge about their social, economic 
and political rights.

Among the campaigns that have been carried out over the past three years are: the Boycott 
campaign, the Palestinian consumer protection campaign, protection of the archaeological 
sites campaign, the national identity campaign and end the occupation campaign.

Capacity Building

The capacity building component aims to increase the effectiveness of Action Partners as social 
change leaders by developing their skills and knowledge to implement positive and sustainable 
change. The trainings aim to meet the needs of the partners either administratively, culturally or 
technically through training, workshops and follow-up.  Some examples of these needs include 
Development of the Organizations’ Structure, Strategic Planning, Administrative and Accounting 
skills, Preparation of research papers, Short Film making, Drama, Media and other domains.

Networking

Networking is one of the core resources that strengthen the program’s vision by encouraging and 
supporting action partners to exchange information and learning, spread team spirit and build al-
liances and partnerships amongst themselves and with others to support their work for change.

The Program is based on joint programs and activities between the partner centers and community 
institutions to strengthen relations, exchange experiences, organize voluntary work, promote 
women’s participation in activities, conduct youth camps, revive national days, and support the 
areas under attack by settlers and strengthen their steadfastness in their communities with the 
aim of establishing a relationship between the organizations and the different community events.  
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One of the main obstacles to the active participation of youth is the lack of awareness of 
the political, cultural, social and economic rights and legislations regarding youth issues. As 
well as a limited knowledge of laws that are in effect, including election laws that regulate 
the inclusion of youth in community and public life. This has restricted the involvement of 
youth and their ability to influence the legislative, social, economic, cultural and political 
environment to place youth issues high on the national agenda.

In addition to the lack of awareness, the weak capacity of CBOs to create an effective 
partnership among themselves and with the local government institutions and other 
communities, has led to an increase in corruption and poor service delivery. It has also led 
to minimal participation in local decision making, and the absence of basic mechanisms for 
advocacy and protection of youth rights at the local level.

The partnership Program-FADOC is a response to increase the participation of Palestinian 
youth in social change and defend their socio-economic cultural rights to shape a 
democratic pluralistic Palestinian society. The partnership Program aims to enhanc and 
strengthen the role of youth organizations on the local, district and national level in social 
community development and social change.    

FADOC Partners:

-   Youth and CBO’s

-   University Students

-   Local Popular Committees

-   Unions

-   Decision Makers
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Partnership Program for Development-FADOC
During the first Intifada, young women and men in Palestine set an example of what an 
empowered and responsible youth movement means and what it can achieve.

Traditionally youth CBOs, clubs and other institutions have played an important role 
in community life as the meeting point for youth in their communities and their main 
avenue into public life. However, youth CBOs across the occupied Palestinian territories 
were also affected by the process of fragmentation and demobilization in Palestine 
leaving the young women and men to cope by themselves.

As a result of the difficult circumstances that face youth within the Palestinian society, the 
FADOC Program was conceived to contribute to Palestinian national development in the 
governmental and civil society spheres. It aims at nurturing leadership capacity among 
youth by setting a framework with a clear strategy to organize the youth capacities and 
their role in Palestinian society. 

The Program helps the youth express themselves as individuals and as youth and allows 
them to exercise their rights and understand their responsibility as citizens in the absence 
of a coordinated vision that harnesses their potential in the direction of development. 
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